

المستخلص

الرقابة القضائية على المرافق العامة المخصصة

دراسة مقارنة تطبيقية في ضوء الفقه والنظام السعودي

اسم الطالب: عبدالرحمن بن حضيض عائض المطيري

المشرف: أ.د. حسن بن محمد سفر السفيناني

تكمن مشكلة البحث في أنّ المرافق العامة لها قانونٌ يحكمها، ومبادئٌ خاصةٌ بها، وقضاءٌ مختصٌّ بنظر جميع منازعاتها، وهو القضاء الإداري. وبفعل خصخصة هذه المرافق فإنها أصبحت كياناً جديداً يأخذ من وصف المرفق العام أنه يقوم على نفع عامٍ للأفراد، ويمارس بعض امتيازات جهة الإدارة، ولكنه في ذات الوقت يأخذ شكل الشركة الخاصة التي تقوم على الربح المادي، وتمارس أعمالها بأحكام القانون الخاص.

وقد أدى هذا إلى اختلاف الاجتهادات القضائية في تحديد الاختصاص القضائي بنظر المنزاعات لهذه المرافق المخصصة، وما زال الاختصاص القضائي محلّ تدافع بين القضاء الإداري والقضاء العام، وكان هذا التدافع بناءً على الجدل القائم حول هذه الكيانات التي تمزج بين وصف المرفق العام وبين شكل الشركة الخاصة. من هنا تبرز أهمية بحث مسألة الرقابة القضائية على المرافق العامة المخصصة، لا سيما وقد اتجهت المملكة العربية السعودية بشكل متسارع لخصخصة المزيد من المرافق العامة.

واستناداً على ما تقدم، فقد اعتمدت في دراستي على المنهج العام، وهو المنهج الوصفي المقارن التطبيقي، واستخدمت في سبيل تطبيق هذا المنهج مجموعة من الأدوات البحثية للاستعانة بها على بيان أحكام موضوع الدراسة.

وخلصت في نهاية البحث إلى مجموعة من النتائج أبرزها أن الرقابة القضائية ضمانة في مواجهة تجاوز الإدارة حدود وظيفتها، وتعسفها في استخدام سلطتها. كما أنّ القضاء الإداري كان يقوم بدوره في الرقابة القضائية على المرافق العامة، وأن على القضاء الإداري أن لا يتخلى عن الرقابة القضائية على المرافق العامة المخصصة، وأنه يستند في استمرار رقابته عليها على أنها تدير مرفقاً عاماً، وأنها، وإن اتخذت شكل الشركة الخاصة إلا أن أموالها مملوكة للدولة، وهي تدير مرفقاً عاماً، وأنها مجرد نائبة عن جهة الإدارة .

Abstract

Judicial Supervision of Privatised Public Services

A Comparative applied study in light Islamic Jurisprudence & Saudi System

The student: Abdulrahman hadeyd A. Almutairi

The Supervisor: Hasan Muhammed Safar.

The research problem lies on the fact that public utilities are governed by certain laws, their own principles, and a competent judiciary in the consideration of all their disputes, namely the administrative judiciary. By privatizing these facilities, it has become a new entity that takes the description of the public utility as a public where individuals can benefit from, it can also exercises some of the privileges of the management, but at the same time takes the form of a private company that is based on material profit and operates under the provisions of the special law.

This has led to a different jurisprudence in the determination of jurisdiction in the consideration of disputes of these privatized facilities, and it is still a stampede between the administrative judiciary and the public judiciary, this stampede based on the debate on these entities, which combines the description of the General Facility and the form Private Company. The issue of judicial control over privatized public facilities is particularly important, especially as Saudi Arabia has accelerated the privatization of more public facilities.

In light of the aforementioned, in my research I have relied on the general directions, in which is the descriptive comparative application approach, in which for the context of applying this approach I have used certain research tools to support in detailing the research subjects provisions.

In conclusion of the research, certain results were driven, among of which the most important ones are the judiciary controls that can ensures controlling the management and avoid the misuse of its core function, and the abuse of its power. Whilst the Administrative judiciary was playing the right role in judicial control over public facilities, and should not sacrifice such a control over the Privatized ones, and should base continuation of such control on the fact that they are still managing a general and public facility. Nevertheless, it took the form of a Private company but at the same time its funds are owned by the government, and it is only in charge of the management side as designated by the authorities.